
Supplerende og uddybende anmodning om foretræde for udvalget. 

Vi beder om foretræde for udvalget, da vi gennem dagspressen har erfaret, at folketinget arbejder på et 

lovforslag, der vil have til hensigt at forbyde al nybygning af huse og sommerhuse i periodevis 

oversvømmelsestruede områder i hele Danmark. 

Vi har også de seneste dage erfaret, at en arkitekt og en bygherre har fået afslag fra Frederikshavn 

Kommune på, at opføre et nyt sommerhus i Ålbæk med en 1 meter permanent høj sokkel. 

I forbindelse med sagen fra Ålbæk, udtalte Social- og Boligminister Sophie Hæstorp Andersen, at hun ikke 

har planer om at ændre loven således, at man kan bygge sommerhuse med en permanent forhøjet sokkel 

på f.eks. 1 meter, - hvilket nok heller ikke kommer til at se særlig pænt ud. 

Med hensyn til det igangværende lovgivningsarbejde på området (forbud mod at bygge nyt i periodevis 

oversvømmelsestruede områder) vil vi overfor udvalget gerne gøre opmærksom på, at det vil være muligt at 

bygge nye mindre sommerhuse, som midlertidigt kan hæves 1-1,5 meter mens oversvømmelsen står på, og 

således sænkes ned igen efter højvandshændelsen. 

Vi har allerede en velfungerende hydraulisk prototype, som bestod sin prøve under stormfloden på Sydfyn 

den 21. oktober 2023, og vi forventer, i samarbejde med et Jysk sommerhus byggefirma, at have et rent 

eldrevet ”hævehus” på ca. 35 m2 installeret i Byggecentrum i Middelfart i løbet af den kommende sommer. 

Vi beder således om, at den nye lov ikke kommer til at blokere for midlertidige hævninger af sommerhuse i 

oversvømmelsessituationer, og at man i lovgivningen måske også skal tage højde for, at man ikke bare 

hæver sit hus i tide og utide, for f.eks. at få en bedre udsigt, hvilket selvfølgelig vil genere eventuelle naboer 

i området. 

En årlig hævning og sænkning vil dog være påkrævet af hensyn til tjek af funktionsdygtighed og sikkerhed. 
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